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Potražnja za

inženjerima

brodogradnje

velika bez obzira

na probleme u

brodogradilištima

str. 6. i 7.

IGOR MANDIĆ

Prestanimo

govoriti o

ljevici i

desnici

Čim se svrstavamo tako pod jedan barjak,

odmah smo ograničeni strojevim korakom,

marševskim poretkom, razvijanjem zastava,

opet u neku korist i za nekoga. A najmanje za

sebe

Neki živahni moderni

duh se oformio ovdje u

Rijeci, u znanstvenom

pogledu Rijeka je

avangarda� �

Str. 2., 3. i 4.
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Aneli DRAGOJEVIĆ

MIJATOVIĆ

nimio Vedran KARUZA

K
njiževniku, kritičaru i
fenomenologu Igoru
Mandiću Sveučilište u
Rijeci dodijelilo je po-

časni doktorat za izniman do-
prinos nastanku i razvoju kul-
turalnih studija u Hrvatskoj.
Sam Mandić novinarima je
kazao kako mu inicijativa ri-
ječkog Sveučilišta laska jer
akademske zajednice bije glas
da su autarkične. Ovo je, do-
dao je, prvi put da akademska
zajednica opaža nekoga izvan
svoga bedema. S Igorom
Mandićem razgovarala sam
p ro šli tjedan na Rektoratu ri-
ječkog Sveučilišta, i to uoči sa-
me svečanosti. Tada je oprez-
no rekao da »još ne zna kako
se osjeća jer tek mora vidjeti
kako će ga ugledni ljudi pri-
miti, hoće li ga ismijati ili biti
d o b ro h o t n i . «

– Makar sam diplomirao na
Filozofskom fakultetu u Zagre-
bu, nisam se nikad bavio strik-
tno akademskim poslom i bio
u tom miljeu. A budući da su
akademske zajednice autar-
kične, naročito ove fakultetske,
koje su zatvorene, samorodne

– one se razmnažaju unutar
same sebe reproducirajući ka-
drove da bi oni reproducirali
kadrove u istu jednu besmisle-
nu i beskrajnu svrhu repeti-
ranja uvijek istoga – onda je
pravo čudo bilo da se netko
dosjetio da se može baciti po-
gled preko granice tog autar-
kičnoga sela ili grada, ili utvr-
de, preko bastiona te autarkije.
I da se primijeti nekoga tko sa
strane, vidi vraga, radi možda
neki sličan koristan posao, a
na drukčiji način, dakako ne-
predviđen akademskim pravi-
lima ponašanja i pisanja, nego
na nekakav beletristički, spisa-
teljski, intelektualistički pot-
puno samosvojan način. Ali
opet, kad se to malo bolje is-
t ra ži, vidi se da zasniva nešto
što je duboko istinski vezano s
va žnim temama koje se obra-
đuju baš u toj istoj autarkičnoj
sredini. I kako je Odsjek za kul-
turalne studije na Filozofskom
fakultetu u Rijeci jedini takav u
Hrvatskoj, zahvaljujući inicija-
tivi nekih pisaca koji su isto-
vremeno i akademski građani
ovdje, rodila se ideja da se mo-
ju malenkost na taj način uči-
ni, više-manje simbolično, čla-
nom zajednice, a sa željom da
to ima neki povratni efekt u
javnosti, da se vidi kako aka-

demska znanost nije učmala,
dosadna, besplodna, samozat-
vorena i samoreproduktivna,
nego da ona kao magnet pri-
vlači ljude koji su »nanjušili«
va žne teme iz tog istog kruga.
Kad su mi kolege iz Hrvatskog
dr uštva pisaca, odnosno kada
mi je prof. dr. Nikola Petković
rekao da mu je sinulo i da ima
podršku u toj ideji da me se
podrži za počasnog doktora,
ostao sam »paf«. No, dobro
sam znao da imam golemi do-
kazni materijal da to uistinu
zaslužujem jer tu je mojih 60
godina pisanja, od kojih je naj-
manje 40 grupirano oko tema
koje su protokulturološke stu-
dije u Hrvatskoj i tadašnjoj Ju-
goslaviji, pa čak i u europskom
okr užju, i prije frankofonog i
angloameričkog kruga. Mnoge
moje ideje, neću reći da ih je
netko prepisao, ali kasnije su
akademizirane na superugled-
nim sveučilištima po Americi i
Engleskoj. I kada sam uspore-
dio te fakte, opet sam ostao
»paf«, kako se to originalno ka-
že. A u tom mišljenju su me
podržali i stručnjaci za dotičnu
tematiku. Vrlo je suvislo obra-
zloženje dala gospođa Maša
Kolanović (doc. dr. Maša Kola-
nović s Filozofskog fakulteta u
Zagrebu, op.a.), također član

akademske zajednice, koja je, i
tekstualno, i kronološki uspo-
redila moje pisanje s onim što
se događalo u svijetu na temu
k u l t u ro l o ških, ne može se reći
znanosti, nego zanimanja, jer
ništa što je humanističko nije
znanost. Znanost je nešto eg-
zaktno, matematika, astrono-
mija, kemija, fizika, a huma-
nistika nije znanost, pa prema
tome ni kulturologija nije zna-
nost, nego je plod jednoga pre-
denja svile iz dudovoga prelca,
s time da nit odlazi u beskraj i
ne koristi ničemu... Nitko od
toga nije ispleo džemper ili ka-
pu, jer ta nit koja beskrajno
izlazi iz dudovog prelca, kao iz
pauka kad plete svoju mrežu,
nešto je naizgled besmisleno i
nepotrebno, ali ako ste jedan-
put promatrali paukovu mre-
žu, kako se meni često događa
na mom balkonu, da pauk ra-
zapne mrežu, recimo 75 sa 25
centimetara, i da je postepeno
širi, dok ga svako jutro, svaku
večer, svaki dan, promatram u
beskrajnom čuđenju – je li to
samo lovna mreža za sitne mu-
šice, insektiće? E nije, ona ima
neki svoj smisao koji je gotovo
kao nekakav organski prikaz
svemira. Ona je stvorena s jed-
ne strane u malu korisnu svrhu
p re življavanja te ži vo t i n j i c e,
pauka ili paučice, ne znam tko
više prede, ali s druge strane
daje jednu simboličku sliku ili
p re d o d žbu mučnoga, trajnoga,
naizgled besmislenoga posla,
kojega rade svi od Sizifa pa do
pauka.

Znanstvena

komponenta

U Rijeci ste davno objavili
va žnu kulturološku studiju?

– Svoj prvi veliki kulturološki
rad, ozbiljan i uozbiljen, objavio
sam još 1976. u Rijeci. Ovdje je
dakle izašla prva moja knjiga na
tu temu, a zove se Mitologija sva-

kidašnjeg života, s podnaslovom
Analitika imaginarnoga u ma-
sovnoj kulturi. Nešto slično nit-
ko do tada nije bio poduzeo na
jugo-prostorima, pa ni u preko-
graničnim zemljama za koje
smatramo da smo u kulturnom
dodiru Italiji, Francuskoj. Nije u
to vrijeme, a kasnije jest. Ta knji-
ga, koja je jedinstvena, i tekstual-
no i grafički, počela je biti sma-
trana protokulturološkim dje-
lom koje samim time zaslužuje
da bude zapaženo. Rad na kultu-
ro l o škim činjenicama nastavio
sam iz godine u godinu, sve do-
nedavno kada sam 2015. objavio
zadnju knjižicu takvih kulturolo-
ških skica Praskozor(je) u suton
mojih dana, s podnaslovom
Sva štice iz kulture svakidašn j i c e.
Dakle, 1976. izašla je ta prva veli-
ka ozbiljna studija s velikim ese-
jem o mitu i što on znači. Mit je
po meni tada bio definitivna ri-
ječ za spoznaju svijeta, a isposta-
vilo se da je on samo jedna me-
đupostaja, jer je mitografija vrlo
brzo prerasla u fenomenografi-
ju, a ova je preko semiologije po-
stala kulturalni studij. I to sad iz-
gleda vrlo apstraktno i teoretski
paušalno, a moj je jedini cilj bio
da budem efektni beletrist; ja se
nisam bavio ni sa kakvim znan-
stvenim obrađivanjem, niti svoj-
ih tema, niti sam težio tome da
stvorim znanstveni sistem koji bi
to okoštao. Onih nekoliko poku-
šaja velikih okoštavanja sistema
su me obeshrabili na početku jer
sam vidio da su svi sistemi pro-
pali, od Foucaulta preko Barthe-
sa do njihovih sljedbenika. Svi su
se sistemi srozali sami u sebi.
Za što? Jer su sistemi. A ja sam se
htio baviti samo literaturom, na-
pisati dobre tekstove koji su čitlj-
ivi i koji se mogu čitati danas za
sutra, i za 30 godina, a da budu
jednako lako prohodni i zabavni,
i da nešto malo dokazuju o sva-
kidašnjici koju je proživio pisac,
o svome vremenu i okolini.

Sve se

svaljuje na

leđa

jadnoga

naroda koji

tegli. Boriti

se i buniti

ne zna jer

ga nema

tko povesti
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Riječko sveučilište prepoz-
nalo je u tome znanstvenu
komponentu

– Tako je, i znanstvenu. Jer, u
Rijeci je oformljen studij za kul-
turologiju. Ne znam kada i kako,
i tko je rodonačelnik ili rodona-
čelnica svega toga; tko je prvi re-
kao »'Ajmo u okviru Filozofskog
fakulteta otvoriti odsjek za kul-
t u ro l o g i j u …« Netko jest. Kultu-
rologiju nemaju ni Zagreb ni
Ljubljana, ni Beograd. Imaju ko-
legije u okviru nastave filozofije,
ali posebni odjel ima samo Rije-
ka. I to je fenomenalno, neki ži-
vahni moderni duh se oformio
ovdje u Rijeci. Dakle, ovo sveuči-
lište dokazuje, ne samo da je u
skladu s kretanjima u vremenu i
prostoru svijeta, nego da svojim
doprinosom, usprkos autarkič-
nosti akademske zajednice, mo-
že nešto pametno, konkretno i

sustavno reći o svijetu u kojem
ži v i m o.

Je li Rijeka onda i dalje ne-
ka vrsta avangarde u Hrvat-
skoj

– U ovom pogledu da, ne
znam je li baš u svim pogledima.
Što se tiče brodogradilišta ne, ali
u ovom pogledu da. Zato mi je s
jedne strane žao što baš ovih da-
na dobivam ovu simboličku
potvrdu za svoje pisanje za koje
je radne ljude baš briga; baš njih
briga što tamo netko na fakulte-
tu, ja ili netko drugi, drnda o se-
miologiji, strukturalizmu, kul-
turologiji, dok oni nemaju nov-
ca za svakodnevno preživlja -
vanje svojih obitelji, jer su uniš-
teni snažni veliki pogoni koji su
bili vrlo pametno smješteni
upravo ovdje u Rijeci i puno
značili za ugled jedne tada snaž-
ne srednjeuropske države kao

pojam i sadržaj onoga što biće
proizvodi i kako živi. To je samo
jedan mali primjer kako je to što
smo naslijedili promijenjeno si-
lom jedne bezglave nacionalis-
tičko-mitomanske politike.

Imamo Sabor

Pisali ste o smrti. Danas ne-
ki ekonomisti tvrde da cijelom
dr uštvu prijeti eutanazija,
misleći pritom na iseljavanje,
negativne demografske tren-
dove, slabe institucije itd.

– Takva se apokaliptična uvje-
renja ponavljaju kroz historiju.
Svaki veći vojnopolitički ili ideo-
loško-vjerski raskol kroz povijest
zapadne ili istočne Europe izazi-
va slična shvaćanja: »Kuku-lele,
sve se raspalo, sve je propalo...«
Kada su barbari osvojili Rim, fi-
lozofima i piscima onog vreme-
na se činilo da je nastao sumrak

svijeta, a oni koji su vjerovali,
jasna stvar, u biblijska proro-
čanstva - druge partije nije bilo
- prihvatili su to gotovo kao do-
kaz da je nastupilo apokaliptič-
no vrijeme. Prema tome, osje-
ćaji krize se neminovno pona-
vljaju, i kao fakat, i kao osjećaj.

Je li to neki paradoks, da
imamo državu, no kako ona
prodaje imovinu, kao porez-
ni obveznici imamo sve
manje?

– Mi državu nemamo, nismo
suvereni, jer nemamo fiksirane
granice, nemamo kapital i vra-
ćamo se u Austro-Ugarsku. Aus-
trija nam drži banke a Mađarska
tehnologiju, naftu, plin, željeza -
re... Prema tome, to je točno
podjela po sistemu Austro-

IGOR MANDIĆ KNJIŽEVNIK, FENOMENOLOG, POČASNI DOKTOR SVEUČILIŠTA U RIJECI, O POLITIČKIM IDEJAMA I BEZIDEJNOSTI, EKONOMSKIM PARADOKSIMA, TE ZAROBLJENOSTI PISCA U VLASTITOM JEZIKU...

što je Jugoslavija. A mi smo da-
nas kao Hrvatska, kako kaže je-
dan vicmaher, jedna od najbolj-
ih srednjevjekovnih drža va .

I svjedočimo raspadanju
zadnjih ostataka industrije
koju smo naslijedili.

– Naslijedili? Stvorili! Svi ti
ljudi koji tamo rade 30, 40 go-
dina su stvorili to i stvarali. Oni
i njihovi očevi i djedovi. Nismo
ništa naslijedili nego je sve to
stvoreno rukama našega rad-
nog naroda.

Mislim naslijedili iz bivšeg
sistema.

– Taj bivši sistem je to stvarao,
ali i pojam radnika bačen je u za-
pećak jer je jedan gospodin, his-
toriografski mitoman, izbacivao
pojmove iz opticaja pa je radnik
postao djelatnik, a to nije samo
tako naizgled bezazlena promje-
na riječi. Jer mijenja se dubinski

Neki živahni moderni duh se

oformio u Rijeci, u znanstvenom

pogledu Rijeka je avangarda
Akademske zajednice su autarkične pa je pravo čudo da se netko dosjetio primijetiti nekoga tko sa

strane radi možda neki sličan koristan posao, a na drukčiji način. U tom pogledu Rijeka jest

avangarda, no što se tiče brodogradilišta nije, i zato mi je s jedne strane žao što baš ovih dana dobivam

ovu simboličku potvrdu za svoje pisanje dok radni ljudi nemaju novca za svakodnevno preživljavanje

Pojam 'postjugoslavenski' je

korisna ironija

Kako doživljavate pojam 'postjugoslavanska književnost'.

Što je to?

– Ne postoji kao cjelina, ali se može kao jedna ironijska

'peceta', kako bismo rekli, prišivati onome tko to želi. Ja isto za

sebe mogu reći da sam postjugoslavenski, utoliko što sam

preživio Jugoslaviju, ali apsolutno u hrvatskom jeziku, na

hrvatskom terenu, kod hrvatskih izdavača i kod hrvatske

publike, makar je moja publika rasuta po cijeloj bivšoj

Jugoslaviji. A pojam postjugoslavenski je možda jedan mali,

slabašni pokušaj da se nešto obnovi, ali to je teško, jer, da

upotrijebim jednu staru metaforu, pastu za zube kada jednom

iscjediš, više je ne možeš vratiti u tubu. Tako je i ovdje iscurila

krv i ne možeš je vratiti natrag mehaničkim putem, šakama,

žlicama, zdjelama... Gotovo je. Ali kao jedna mala ironija... Da.

Te ironije su ponekad korisne jer one dovode do bjesnila one

koji zabranjuju sam pojam 'jugoslavenski' pa čak i u tom vrlo

slaboj metafori 'postjugoslavenski'. Da razljutiš jednu

ustašoidnu grupaciju, vrijedi malog izazova.

Eskapistička funkcija

književnosti

Zašto ima tako puno selfhelp literature?

– Pa kad treba ljudima.

A zašto im treba?

– Pa jer ne znaju ništa pametnije.

Bježe li od problema?

– U sve se bježi, što god je itko čitao. I tko čita Flauberta

bježi. Jedino tko čita Homera taj ne bježi jer je to teško. Ili

Dostojevskoga. Ali 90 posto štiva je bježanje i ima svoju

eskapističku funkciju koja nije uvijek za preziranje ili

negiranje. Ono ima neku svoju, gotovo higijensku funkciju i

pomaže ljudima da nađu neke oslonce u životu.

Igor i Slavica Mandić �

Ovo

sveučilište

dokazuje

da svojim

doprinosom

može nešto

pametno,

konkretno i

sustavno

reći o

svijetu u

kojem

živimo
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Ugarske, i mi države nemamo. To
su bile iluzije mitomana 90-ih da
će pukim drečanjem u jednom
podrumu: »Mi raskidamo sve ve-
ze...«, da će dobit' državu. E, to
ne ide tako, tek se onda počinje
krvariti, kad prođe stanovito vri-
jeme. Prvi šok euforije je kriv za
sve krvave posljedice koje su
nastupile 10, 20 godina nakon
toga. A iseljavanje? Svijet se stal-
no seli. I mi smo se doselili ova-
mo i pola Europe odselilo je u
Ameriku... To je jedan neminov-
ni proces razmjene naroda, ge-
na, plemena. Dakako da oni koji
su time pogođeni mogu zbog to-
ga žaliti, očajavati, ali država je tu
nemoćna jer nema mehanizma
da zadrži dovoljan broj ljudi da
bi se stvorila kritična masu sta-

n ov n i štva za formiranje prave
države. Mi imamo Sabor, a ne-
mamo državu.

Ključne poluge imovinske
su prodane.

– Da. Najprije je počela ras-
prodaja domaćim kriminalci-
ma, kao dar za njihovu euforiju i
za podržavanje mitomanske re-
torike o sretnoj Hrvatskoj kad se
otcijepi od Jugoslavije. Najprije
je tima koji su najviše drečali, za
koje mi čak i ne znamo, nego
znamo samo za onih desetak
najistaknutijih, rasprodano na-
cionalno državno i društ ve n o
vlasništvo, ili dato budzašt o,
kao polog za njihovu vjernost, a
nakon toga je došla prekupnja
svih važnih strateških resursa
ove zemljice, jer je to i bio cilj
zapada, da razbije sve što je bilo
istočno i što se usuđivalo nazi-
vati socijalističkim. To je trebalo

zatrti do zadnje trunke praši n e.
Pa kako će sve to završiti?
– Loše. Svaka povijest završa-

va loše, svaka povijesna epoha
završava loše. Nema sretne po-
vijesti. Što je bilo nakon tride-
setogodišnjeg rata, stogodiš-
njeg rata? Opet nesreća koja se
perpetuira u nekim lažnim mi-
rovnim sporazumima, ali se sve
svaljuje na leđa jadnoga naro-
da koji tegli. Boriti se i buniti ne
zna jer ga nema tko povesti.

Gdje je javni intelektualac?
– Tko ne želi biti javni intelek-

tualac, neka bude privatni; tko
nije javna drolja, neka bude za
po kućama, privatna. Prema to-
me ta distinkcija ne važi, ne sto-
ji. Svak' se bori za egzistenciju
kako zna, od pisanja je teško živ -
jeti, a teško je živjeti i od posto-
larstva, kopanja kanala, nije lako
biti ni računovođa u nekoj fir-
mi... Nema lagodnih zanimanja.

Udruženi rad

Je li bolje biti freelancer ili
vezan ugovorom?

– Kako u kojem vremenu, free-
lance je pojam koji se osamosta-
lio tek u ovoj novoj Hrvatskoj.
Prije to nismo imali osim iznim-
nih slučajeva ljudi koji su se po-
nosili time što se ne žele vezati ni
uz jednu organizaciju udruže-
nog rada pa su onda nakon 30
godina, kada su trebali ići u pen-
ziju, kao jedan moj poznati prija-
telj, počeli kukati kako to da ima-
ju penziju tisuću kuna... I onda
mu ja lijepo objašnjavam: Pa
čovječe, jesi se hvalio 30 godina
da si slobodnjak, ali nisi plaćao
nikakve poreze ni dodatke, nego
si bio učlanjen u strukovnoj or-
ganizaciji u kojoj su te tretirali na
najnižoj razini po prinosima, i
sad se po tim prinosima računa
tvoj do-prinos društvenom zbi-
ru, i ispada da ti je penzija mizer-

na. To može biti jer nisi doprino-
sio društvu, jer nisi bio uključen
u organizaciju društvenog rada.

Danas je prekarni rad sve
češći.

– Svi smo uvijek bili osuđeni
na prekarni rad. Što sam ja
znao kada sam završio fakultet
hoću li moći preživjeti s time ili
mi je ta diploma samo da je iz-
vjesnim u wc-u...

Ne dam se iščupati

Svi koji se ne mogu zaposli-
ti ovdje odlaze, no je li pisac,
novinar, svatko tko živi od ri-
ječi, pa i glumac, dodatno za-
robljen, da tako kažem, tržiš-
tem vlastitog jezika? To je ne-
ki antejski moment silom pri-
like. Možeš strani jezik govo-
riti, naučiti govoriti, ali ne sa-
vršeno u smislu suptilnosti
p re n o šenja misli, osjećaja...

– Apsolutno točna konsta-
tacija, osim za genije koji su u
stanju savršeno se prebaciti u
jezik. Ima pet-šest velikih
primjera ljudi koji su kao
stranci, nekoliko Rumunja
koji su u Francuskoj napravili
fenomenalne karijere na
francuskom, Poljaka u En-
gleskoj, da sad ne nabrajam
sve... Osim, dakle, par genija,
drugi ljudi koji ovise o riječi
bitno su osakaćeni odlaskom
iz zemlje. Zato se ja nisam ni-
kada dao odavde iščupati.
Tjerali su me, pokušavali na-
mamiti u emigraciju, raznim
udbaškim provokacijama,
podmetanjima, ali sam rekao
da neću prepustiti ovu doma-
ju ustašoidnim udbašima.
Prema tome sam opstajao,
usprkos malim povremenim
batinama koje sam dobijao.
Do sad me još nisu nasmrt
prebili, ali što nije rečeno da
n e ć e.

Pada mi na pamet, Knifer je
otišao u Pariz već u godina-
ma, i bilo mu je lijepo…

– Slikari lakše preživljavaju i
muzičari, njihov jezik je ap-
straktan, ali svugdje prihvatljiv.

Nemam iluzija

Enzo Traverso u »Melanko-
liji ljevice« opisuje kako se lje-
vičarske revolucije hrane svo-
jim porazima i nikad ne odus-
taju. Ključan je, ne pojam no-
stalgije, već pojam melankoli-
je, kao patološke tuge (Freud)
koju ne želimo preboljeti.

– Mislim da je to patetično po-
jednostavljivanje nečega što je
vrlo praktično: nema tko finan-
cirati ljevicu, samo se o tome ra-
di. Desnica je fantastično podr-
žavana krupnim kapitalom, bila
i ostala. A ljevica je uvijek ovisila
o nekom izvoru bogatstva preko
granice. Primjer je bio SSSR. Bez
moćne centrale koja može fi-
nancirati te tužne melankolike
ili melankolične jadnike, uzalud
je zdvajati nad ljevicom.

Znači i tu put do srca birača
ide preko kapitala?

– Da, ovisno o tome čiji kapi-
tal i kako je upotrijebljen. Daka-
ko da će mi svi reći, i ja sam sebi,
da je kapital koji je SSSR svoje-
vremeno ulijevao u desetine
svojih ovisničkih zemalja tako-
đer imao svoju pokvarenu svrhu
jer je težio da tim putem domi-
nira nad određenim zemljama,
nametne svoj sistem i da ih ek-
sploatira. Nema sumnje da je
sovjetski sistem, podrža va j u ć i
lijeve pokrete po svijetu, tražio
prilike i mogućnosti za eksploa-
taciju dotičnih zemalja, njiho-
vih resursa, blaga, bogatstva, ru-
da, čega već ne. Nemam ja tu ni-
kakve iluzije. Pare se ne daju bez
razloga, a da se ne bi oplodile.
Prema tome, idejni pokret treba
platiti, ali ga treba i oploditi, i na
kraju naplatiti. Zvuči cinično, ali
cijeli svijet je takav, ciničan.

Onda je ljevica definitivno
osuđena na propast.

– Nije. Prestanimo govoriti o
ljevici i desnici. Treba pronaći
neki način življenja i izraža-
vanja koji nas neće toliko ogra-
ničavati. Čim se svrstavamo ta-
ko pod jedan barjak, odmah
smo ograničeni strojevim kora-
kom, marševskim poretkom, ili
obrnuto, razvijanjem zastava,
opet u neku korist i za nekoga. A
najmanje za sebe. Ili Sjaši Kurta
da uzjaše Murta. Ali, jednostav-
no treba prestati živjeti u toj pa-
ničnoj podjeli lijevo-desno.

Pa ima li kakve ideje na vi-
diku?

– Ideje buknu tamo gdje ih se
najmanje očekuje, odnosno
rasplamsaju se do požara baš
onda kada se ne planira i na
mjestima koja nisu predviđena.
Ne mogu ništa reći, nisam vid-
jelac. Nisam vidio socijalističku
gospu, prema tome ne mogu
reći da mi se javlja i da mi daje
neke lekcije. To su hirovi povi-
jesti u kojima su ljudi nošeni
kao slamke na vjetru. »Original-
na« metafora, ali neka se zna.

Aneli DRAGOJEVIĆ

MIJATOVIĆ, Barbara

ČALUŠIĆ

P
rilikom dodjele počas-
nog doktorata Sveuči-
lišta u Rijeci Igoru Man-
diću rektorica prof. dr.

Sn j e žana Prijić Samaržija go-
vorila je o pojmu javnog inte-
lektualca, o tome tko je i koji
je njegov značaj i uloga za
dr uštvo, potaknuvši tako na
neki način javnu raspravu, ko-
ju ovom prilikom u Voxu i po-
k re ć e m o.

Želimo propitivati vezu iz-
među »visoke znanosti« i sva-
kodnevnih tema. Riječ je za-
pravo o fiktivnoj podjeli: svi
smo članovi društva i svaki se
pomak unutar tog društva tiče
svakog od nas. Važno je jačati
svijest o tome da se ono što se
danas događa radniku u bro-
d o g ra d i l i štu, sutra može desiti
– kao što se i događalo i doga-
đa – radniku, čovjeku, u bilo
kojoj drugoj sferi djelovanja,
fizičkoj, umjetničkoj ili inte-
lektualnoj, u koju spadaju i no-
vinar i profesor i znanstvenik.
Nitko nije ni povlašen ni raz-
vlašten od svojih stavova. For-
malno obrazovanje nije, ni
jamstvo, ni prepreka, ni »ulaz-
nica«, ali ni alibi... Svatko se
t ra ži unutar svog područja dje-
lovanja, a angažman svakog
ponaosob jamstvo je da se ne-
će desiti da se zatvaraju oči na
nedaće ili uspjeh drugog jer taj
»drugi« potencijalno smo ili
substancijalno - mi sami.

Prof. dr. Nikola Petković s
Odsjeka za kulturalne studije
Filozofskog fakulteta Sveučiliš-
ta u Rijeci citira lingvista Noa-
ma Chomskog koji kaže da je
javni intelektualac »ni manje
ni više nego osoba koja koristi
mozak kao sredstvo za rad«.

– I sada, kad razmišljam o
konceptu i ulozi javnog inte-
lektualca, i sam mislim da je
svaka halabuka oko uloge inte-
lektualaca, njihovih krivnji, iz-
daja, zasluga... prenapuhana i
postavljena naglavačke. I svi ti
vapaji u obraćanju intelektual-
cima kao sveznalicama pret-
postavljaju pogrešan koncept
intelektualca kao sveznadara,
proroka, nekovrsnog nepokre-
nutog pokretača, promišlja
Petković, te dodaje da se od
javnih intelektualaca u pravilu
p re v i še očekuje.

– U njih se previše a priori
vjeruje i nekako se pretposta-
vlja da su intrinzično dobri.
Naravno da bi oni to trebali bi-
ti i naravno da je Julien Benda
u pravu kada govori o izdaji in-
telektualaca, ali - intelektualci
nisu monolit. Istovremeno,
idealno gledano, ali i iz jedinog
rakursa kojega je intelektualac
dostojan i koji je jednako tako
dostojan intelektualca, jest
poimati ga kao javnu smetnju.

Kao korektiv društva. Kao biće
trajnog kondicionala za kojega
se nada i za kojeg vjeruje da će
(i) njegovim intelektualnim
angažmanom, postati stvaran,
ističe Petković.

– Po sudu 'moje malenkos-
ti', netko tko uz rad unutar
akademske zajednice istovre-
meno ne iskorači iz nje, može
biti profesor, istraživač, preda-
vač, ali ne i intelektualac. Iako
koristi »samo« mozak kao
sredstvo za rad, a što je ideja
koja definitivno demistificira
ulogu intelektualca, u punoći
značenja te riječi intelektualac
i javni intelektualac su sinoni-
mi, zaključuje Petković.

Opći interes

Prof. dr. Nenad Smokrović s
Odsjeka za filozofiju FFRI po-
jašnjava da se temeljan aspekt
djelovanja javnog intelektual-
ca tiče promocije kulture kri-
tičkog mišljenja i brige o ute-
meljenju i održanju standarda
kritičkog dijaloga u javnom
diskursu.

– Bez obzira pripada li inte-
lektualac akademskom svijetu
ili ne, pretpostavit ćemo da on
ima neko specifično područje
ekspertize. Intelektualac posta-
je javni intelektualac u onom
trenutku kada izlazi iz užeg po-
dručja svoje ekspertize i uzima

učešće u pitanjima od općeg
interesa, obraćajući se ši ro k o j
publici. Utoliko njegovo istu-
panje postaje javni čin dostu-
pan prosudbi bilo drugih inte-
lektualaca bilo šire publike. Ovo
opće određenje podudara se s
većinom standardnih definici-
ja, npr., definicijom u Oxford
Englisch dictionary, prema ko-
joj je javni intelektualac »…onaj
koji izražava stavove (posebno
o popularnim temama) s nam-
jerom da oni budu dostupni
općoj publici.« Ovu definiciju,
međutim, smatramo bitno ne-
dostatnom zato što ona izosta-
vlja svrhu javnog obraćanja i
načine na koji se ona treba rea-
lizirati. Svaki intelektualac, pa
stoga i javni intelektualac je pri-
je svega znatiželjan u pogledu
istinitosti onoga što izraža va .
Znatiželja ili zainteresiranost za
istinu motivira ga, te određuje
svrhu njegovog djelovanja i u
javnom nastupanju. On u jav-
nom prostoru iznosi svoj stav u
najboljem uvjerenju da je taj
stav istinit. Zainteresiranost za
istinu temeljni je motivacijski
pokretač njegovog djelovanja
na koji se onda mogu nadove-
zati praktični ili pragmatički
motivi. Zainteresiranost za isti-
nu sama nije dovoljna za odre-
đenje uloge javnog intelektual-
ca. Prije svega zato što ona mo-

že voditi u dogmatizam, pozici-
ju koja može predstavljati naj-
veću prepreku težnji za isti-
nom. Dogmatizam je na djelu
onda kada intelektualac bez za-
drške vjeruje u istinitost svog
stava. Iznošenje stava u najbo-
ljem uvjerenju u njegovu istini-
tost zahtijeva odgovornost
spram onoga što se tvrdi, a ona
se izražava kao kritičnost, prije
svega u pogledu vlastitih spoz-
najnih mogućnosti da se utvrdi
konačan istina. Odgovoran je
onaj koji dozvoljava da je mo-
guće da njegov stav ne bude is-
tinit i utoliko je spreman prih-
vatiti svaki disonantni stav kao
hipotezu koja zaslužuje punu
pažnju. Utoliko, tek u argumen-
tativnom dijalogu javni intelek-
tualac može realizirati puni
smisao svog javnog angažma -
na. Odatle njegova odgovornost
i briga za artikuliranjem javnog
diskursa kao kritičkog argu-
mentativnog dijaloga. Argu-
mentativni dijalog postaje kri-
tički onda kada su sudionici di-
jaloga, zastupajući različita sta-
n ov i šta, motivirani nasto-
janjem utvrditi je li stanovište o
kojem je spor branjivo s obzi-
rom na kritičke sumnje i prim-
jedbe. Javni intelektualac, ne
samo da izlaže i brani ono što
smatra istinitim nego, prije sve-
ga, svojim javnim djelovanjem

artikulira modele argumentaci-
je koji omogućuju da se isprav-
nost stava približi uvidu svih
zainteresiranih strana, zaklju-
čuje Smokrović.

Konfliktne poruke

Akademik Daniel Rukavina
kaže da su »javni intelektualci
osobe koje su u stalnom preis-
pitivanju svakoga aspekta živo -
ta i gibanja u društvu i svojim
kreativnim potencijalom i nes-
putanošću duha stalno nas
provociraju postavljajući bitna
pitanja i iznoseći stavove koji
su u pravilu tako nesvakodnev-
ni i ekstremni da su izvor žes -
tokih rasprava, što oni i žele, jer
je to najpogodnije tlo za djelo-
vanje javnoga intelektualca.«

– Njihove misli i poruke naj-
češće su daleke i imaginarne,
pa često i konfliktne za trenut-
ni društveni kontekst, ali su
upravo zbog toga izuzetno vri-
jedne jer nisu ograničene na
dr uštvo i pojavu s kojom pole-
miziraju već imaju univerzalnu
i bezvremensku vrijednost i
ukazuju nam na neko idealno
ili idealizirano društvo kojemu
trebamo težiti. Takav tip javno-
ga intelektualca u pravilu je
humanističke provenijencije.
Postavlja se pitanje zašto su to
vrlo rijetko znanstvenici? Što -
više, često se naglašava da o
određenoj društvenoj pojavi
»znanstvenici šute«. Većina
znanstvenika je cijeli život pos-
većena znanstvenoj ideji koja
će donijeti nove spoznaje i
obogatiti riznicu ljudskih
znanja. Njihov doprinos je ne-
nadoknadiv, ali se u pravilu ne
reflektira na svakodnevne i du-
goročne vrijednosne sustave
dr uštva. No, mislim da su javni
intelektualci i oni znanstvenici
koji su aktivno uključeni u
kreiranje znanstvenih, sveuči-
lišnih, obrazovnih, kulturalnih
i drugih društvenih politika (ne
u svakodnevnu politiku!) i u
pravilu vode i institucije iz tih
područja koja su bitna za raz-
voj društva. Oni se u toj sferi
imaginarnih, dalekih i svevre-
menskih poruka opredjeljuju
da ih u aktualnom društ ve n o m
kontekstu stave u program raz-
voja djelatnosti koje bitno
određuju sustav vrijednosti ko-
ji definira neko društvo. Čvrsti-
na njihovih stavova i opred-
jeljenja predstavlja garanciju
da će te za društvo vitalne fun-
kcije ići u pravcu dostizanja
sustava idealiziranih vrijedno-
sti, odnosno omogućiti jedan
korak u asimptotskom pribli-
žavanju njegovom ostvarenju,
ma kako dalek i teško ostvariv
bio cilj kojemu težimo. Mislim
da upravo napor ovih intelek-
tualaca koji nisu »prepoznati«
kao javni intelektualci osigura-
va kontinuirani napredak i
stvaranje društva visokih hu-
manističkih standarda, zaklju-
čuje Rukavina.
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»JAVNI INTELEKTUALAC/INTELEKTUALKA« TKO JE I ŠTO JE NJEGOVA ULOGA U DRUŠTVU

Motiviran(a) istinom,

izlaže se javnosti
Intelektualac i javni intelektualac su sinonimi, smatra prof. dr. Nikola Petković, dok prof. dr. Nenad

Smokrović drži da javnog intelektualca motivira znatiželja prema istini, no ne smije potpasti pod

dogmatizam glede ispravnosti vlastitih stavova

Mandić pita, mi odgovaramo

Budući da Igor Mandić u ovom razgovoru izrijekom

postavlja pitanje, tko je, kako kaže, rodonačelnik ili

rodonačelnica Kulturalnih studija u Rijeci, odnosno tko je prvi

rekao »'Ajmo pokrenuti...«, na tragu njegovog pitanja odgovor

smo potražili na riječkom Filozofskom fakultetu.

– Odsjek za kulturalne studije na Filozofskom fakultetu u

Rijeci osnovan je 2004./2005. akademske godine, i to na

inicijativu idejne začetnice i prve pročelnice toga odsjeka prof.

dr. Marine Biti koja je okupila suradnike s odsjeka za

kroatistiku, filozofiju, pedagogiju i povijest. U studij su bili

uključeni brojni vanjski suradnici s drugih hrvatskih sveučilišta

te pojedini suradnici »iz prakse«. Bio je to prvi takav studij u

Hrvatskoj, a i sada je jedini, jer se sličan studij koji je nekoliko

godina djelovao na Sveučilištu u Osijeku prestao izvoditi.

Kulturalni se studiji odlikuju obuhvatnošću i kritičkim duhom,

ali i posve specifičnim metodološkim perspektivama na

presjecištu poticaja iz klasične sociologije i kulturalne

antropologije sa suvremenim stanjem kulturalno-teorijske debate,

te srodnim i preklapajućim područjima studija književnosti,

komunikologije, mediologije, rodnih studija, postkolonijalnih

studija, filmskih studija itd., potvrdila je dekanica Filozofskog

fakulteta u Rijeci prof. dr. Ines Srdoč Konestra.

Svečana

dodjela

Rektorica riječkog

Sveučilišta prof. dr.

Snježana Prijić Samaržija je

prilikom dodjele počasnog

doktorata Igoru Mandiću

istaknula »ulogu sveučilišta

da prepoznaje javne

intelektualce i sve one koji

su doprinijeli intelektualnom

životu i izvan onoga što je u

najužem smislu akademija.«

Ovaj je čin odavanje počasti

vladavini neovisnoga uma

nad uskogrudnim afektivnim

radikalizmom, rekla je.
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Ingrid ŠESTAN KUČIĆ

S
tudenti brodogradnje
t ra žen su kadar na tr-
žištu rada i prije nego
steknu diplomu, a po-

sao inženjera brodogradnje
dinamičan je i zanimljiv te do-
nosi sigurnu i dobru egzisten-
ciju. Iako se ta tvrdnja na prvu
ne čini tako, jer nerijetko se
studij brodogradnje dovodi u
izravnu vezu s posrnulim bro-
d o g ra d i l i štima, to je prema
mišljenju dekanice Tehničkog
fakulteta Sveučilišta u Rijeci
prof. dr. Jasne Prpić-Oršić,
potpuno suprotno realnosti.
Realnost je da među nezapos-
lenima nema inženjera bro-
dogradnje, oni do Zavoda za
zapošljavanje ni ne stignu, jer
poslodavci ih vrbuju još za vri-
jeme studija, jer riječ je o iz-
nimno traženom zanimanju.

– Mnogi potencijalni studenti
brodogradnju ne doži v l j a va j u
kao nešto što im daje izvrsne
mogućnosti zapošljavanja. Ne-
poznavanje širine znanja koja
nudi studij brodogradnje, a koja
su daleko od onih ograničenih
na rad u samom brodogradilištu
rezultat je nedovoljne informi-
ranosti javnosti pri čemu se pr-
venstveno misli na srednjoškol -

ce i posebno njihove roditelje.
Imamo dugogodišnju suradnju
s Norveškom i moram reći da su
tamo stvari bitno drugačije. Stu-
dij brodogradnje elitni je studij
na koji se upisuju najbolji učeni-
ci. Spoznaja o važnosti i atrak-
tivnosti tog studija i inženjerske
struke njeguje se još u školama u
kojima se stječu prva znanja o
morskoj tehnologiji i pomor-
skom inženjerstvu. Riječki Teh-
nički fakultet ima unikatnu pre-
dnost nad ostalim fakultetima
sličnog profila u Hrvatskoj. Ov-
dje se, naime, pod istim krovom
izvode studiji strojarstva, brodo-
gradnje, elektrotehnike i raču-
narstva na sve tri razine: predi-
plomskoj, diplomskoj i doktor-
skoj. Ta se prednost odražava i
na studij brodogradnje koji pru-
ža studentima mogućnost da u
skladu sa svojim afinitetima
p ro šire i povežu znanja iz po-
dručja morskih tehnologija sa
znanjima iz ostalih polja tehnič-
kih znanosti. Naše potencijalne
studente možda pomalo zbu-
njuje naziv studija brodograd-
nja. Naime, sama ta riječ sugeri-
rala bi mnogo uže područje od
onog što uistinu jest. Međutim,
studij pruža znatno šira znanja i
mogućnosti, a unutar studija
postoje dva modula: Projekti-
ranje i konstrukcija plovnih ob-

jekata i Tehnologija i organizaci-
ja brodogradnje. Slični studiji u
Europi i svijetu imaju nazive
Marine Technology ili Ocean
Engineering i to pruža puno bo-
lju sliku u ono što studenti na
studiju brodogradnje uče i što će
raditi u svom profesionalnom
životu, pojašnjava dekanica.

Brod je kompleksan

Za v r šeni studenti, dodaje,
koji žele raditi u struci nađu
zaposlenje u Rijeci ili bližem
okr uženju, ali i u Europi te ko-
načno i širom svijeta. Na studi-
ju brodogradnje stječu se
znanja koja su univerzalna i
primjenjiva svugdje u svijetu, a
mnogi od njih to uspijevaju još
za vrijeme trajanja studija.

– Iz brodograđevnih tvrtki iz
okr uženja redovito nas kontak-
tiraju i raspituju se o studenti-
ma koji su pred završetkom ili
su završili studij. Poznata je či-
njenica da u evidenciji Zavoda
za zapošljavanje u pravilu nema
nezaposlenih inženjera brodo-
gradnje. Može se istaknuti da
Hrvatski zavod za zapošl j a va n j e
u svojim preporukama za obra-
zovnu upisnu politiku i politiku
stipendiranja redovito brodo-
gradnju navodi kao obrazovni
program u kojem treba na sveu-
čilišnim studijima povećati broj

upisanih i stipendiranih stude-
nata u Primorsko-goranskoj žu-
paniji. I sama sam završila stu-
dij brodogradnje na Tehničkom
fakultetu. Nakon završetka sre-
dnje škole moram priznati da
nisam imala jasnu sliku o tome
što želim raditi i što mogu oče-
kivati od studija brodogradnje,
a ni nakon njega. Nakon studija
otvorila mi se prilika i odlučila
sam se se za akademsku karije-
ru koja mi je donijela i donosi
mi neizmjerna zadovoljstva.
Međutim, imala sam i brojne
druge mogućnosti i prilike za
rad u projektantskim poduzeći-
ma kao i za rad u inozemstvu.
To je poseban privilegij inženje -
ra brodogradnje i općenito teh-
ničkih struka. Malo je struka
unutar kojih se pružaju jako ši-
roke mogućnosti rada i zarađi-
vanja. Posao inženjera brodo-
gradnje dinamičan je i zanimlj-
iv te donosi sigurnu i dobru eg-
zistenciju. Ako promatrate brod
ili bilo koji pučinski objekt u
cjelini, on je izrazito komplek-
san prozvod, projektiranje i gra-
dnja kojeg traži mnoga znanja i
vještine. Uvijek nastojim nagla-
siti da je posao inženjera brodo-
gradnje raznolik i kreativan te
se i žene odlično u njemu snala-
ze. Ja se recimo bavim područ-
jem u kojem su naravno potreb-

na znanja iz brodogradnje, ali i
iz oceanografije, računarstva,
umjetne inteligencije. Brodo-
gradnja je izrazito multidiscipli-
narna i u tome leži njena ljepota
kao i u činjenici da je to znanje
t ra ženo i da studenti svojim
vještinama mogu doprinijeti
razvoju nekog novog proizvoda
ili društva uopće. Ta spoznaja
našim inženjerima daje osjećaj
samopoštovanja i samopouz-
danja koji leži na uvjerenju da
ste koristan član društva koji
svojim znanjem i trudom pos-
taje kotačić koji stvari mijenja
na bolje. To je ogromna stvar,
objašnjava Prpić-Oršić.

Izuzetno širok spektar

poslova

Dodajući kako brod predsta-
vlja najveći pokretni objekt koji
je izgradio čovjek predstojnik
Zavoda za brodogradnju i in-
ženjerstvo morske tehnologije,
prof. dr. Roko Dejhalla, kaže da
brodogradnja postaje sve slože-
nija djelatnost sa sve višim zah-
tjevima za stručnim znanjima i
zbog toga danas u svijetu postoji
velika potražnja za inženjer ima
brodogradnje, a slična je situa-
cija i u Hrvatskoj bez obzira na
postojeće probleme u velikim
b ro d o g ra d i l i štima u Rijeci i Puli.

– Glavni proizvod brodogra-
đevne industrije jesu brodovi i
objekti morske tehnologije čije
su projektiranje i gradnja iznim-
no složeni te zahtijevaju visoka
tehnička znanja. Sasvim je si-
gurno da brodograđevna indus-
trija u Europi i svijetu ima per-
spektivu, ali nedvojbeno i u
ovom kraju. Prijevoz morem je
najekonomičniji način prijevo-
za, a za to je potreban brod koji
netko treba projektirati i izgra-
diti. Dobro je poznata stara la-
tinska izreka »Navigare necesse
est, vivere non est necess«, od-
nosno »Ploviti se mora, živjeti se
ne mora«. Dakle, studij brodo-
gradnje pruža mogućnost stje-
canja zvanja za rad na vrlo slo-
ženim proizvodima, zaposlenje
je praktički osigurano, a spektar
poslova na kojima inženjeri bro-
dogradnje mogu raditi izuzetno
je širok, pojašanjava Dejhalla.

Konstatirajući da je Rijeka
brodograđevno središte Hrvat-
ske Dejhalla navodi da se na ri-
ječkom Tehničkom fakultetu
izvode sve razine studija bro-
dogradnje: preddiplomski i di-
plomski sveučilišni studiji, a
osim toga studenti koji završe
s ve u č i l i šni studij imaju mo-
gućnost nastavka obrazovanja
na poslijediplomskom doktor-
skom studiju za stjecanje aka-
demskog naziva doktora teh-
ničkih znanosti iz polja brodo-
gradnje. Međutim, studiranje
brodogradnje i mogućnost za-
pošljavanja ne bi trebalo is-
ključivo povezivati s lokalnim
velikim brodogradilištima.

– Ono o čemu se u javnosti
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Prof. dr. Roko

Dejhalla
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malo zna je da u Rijeci i okolici
djeluje oko četrdesetak većih i
manjih tvrtki koje se samoza-
tajno bave projektiranjem u
brodogradnji i koje svoje uslu-
ge vrlo uspješno prodaju na
europskom i svjetskom tržištu.
Pritom se posebno može istak-
nuti i nedavni dolazak jedne
američke tvrtke za projekti-
ranje brodova koja je nakon
detaljne procjene zaključila da
se u Rijeci i bližem okruženju
nedvojbeno mogu naći stručni
i iskusni kadrovi te da vrijedi
uložiti u otvaranje tvrtke u
ovom kraju. Stručnjaci koji ra-
de u okruženju uglavnom su
završili studije na Tehničkom
fakultetu u Rijeci. Bez obzira
na sve postojeće probleme i
danas vrijedi da praktično ne
postoji brodograđevni stručni
predmet na studiju brodogra-
dnje u Rijeci iz kojeg se dio sa-
držaja iz predavanja ne može
vidjeti i u stvarnosti, a slično
ne postoji niti u jednom dru-

gom gradu u Hrvatskoj, rekao
bih i mnogo šire, ističe pročel-
nik Zavoda.

Traženi i afirmirani

Studiji brodogradnje opće-
nito nude mogućnost stje-
canja kvalitetnog tehničkog
obrazovanja različitih razina
koje se kasnije može jako do-
bro nadograditi radom u tvr-
tkama u Rijeci i bližem okru-
ženju pa su na taj način ostva-
reni svi potrebni uvjeti za raz-
voj uspješne profesionalne ka-
rijere budućih inženjera ili in-
ženjerki brodogradnje.

– U svakom slučaju, završet -
kom studija i stjecanjem diplo-
me naši studenti ravnopravno
konkuriraju inženjerima koji
su studije završili na inozem-
nim fakultetima. Mnogi naši
završeni studenti vrlo su traže-
ni i uspješno su se afirmirali u
svijetu što potvrđuje kvalitetu
našeg studija, zaključuje prof.
dr. Dejhalla.

broja muškaraca. Št ov i še, par-
ticipacija žena u upravljanju,
na dekanskim i prodekanskim
mjestima, bila je više iznimka
nego pravilo. Istodobno, na
Sve u č i l i štu je bilo više studen-
tica nego studenata, a i stu-
dentice su bile značajno us-
pješnije tijekom studiranja.
Nakon naših nalaza, organizi-
rali smo niz okruglih stolova,
tribina, skupova. Imali smo
empirijske podatke koje je teš-
ko bilo osporiti uvriježenim
impresijama da žene u akade-
miji istiskuju muškarce. Prije
dvije godine obnovili smo is-
t ra živanje i došli do znatno
drugačijih rezultata. Zastuplje-
nost žena na višim znanstve-
no-nastavnim zvanjima i upra-
vljačkim pozicijama je porasla,
a žene su preuzele i vodstvo u
vođenju projekata. Danas je
Sve u č i l i šte u Rijeci jedino
Sve u č i l i šte koje je razbilo »sta-
kleni strop« na način da je više
žena članica Senata, što znači i
čelnica sastavnica. To je jedin-
stvena situacija ne samo u Hr-
vatskoj, nego i šire. Vrlo je rijet-
ka i u Europi. Vjerujem da smo
i zbog te činjenice zanimljivi
parnerima na projektu, kako
zbog daljnjih naprednih istra-
živanja rodne jednakosti, tako i
kao institucija koja može meri-
torno doprijeti izradi politika i
dokumenata o rodnoj ravno-
pravnosti relevantnim za cijelu
Europu, navodi rektorica.

Naravno da se, dodaje, pi-
tanje rodne ravnopravnosti ne
svodi na prebrojavanje žena i
muškaraca već uključuje dale-
ko sofisticiranija istraži va n j a
komunikacijskih, poslovnih i
organizacijskih predrasuda i
stereotipa, pitanje epistemičke
različitosti u naravi znanstve-
nog pristupa žena i muškara -
ca, kao i pitanje različitih soci-
jalnih uloga – primjerice, briga
o djeci, starijim roditeljima,
kućnom mikro-menadžmentu
ili slično – koje mogu interferi-
rati sa zahtjevnim znanstve-
nim radom i karijernim napre-
d ova n j e m .

– Netko može reći da Sveuči-
lište koje je razbilo »stakleni
strop« više ne mora inzistirati
na ovoj temi, ali mi mislimo po-
sve drugačije. Pokazalo se da
smo, temeljem institucijskih is-
t ra živanja, uspjeli definirati po-

litike i poboljšati situaciju pa je
prirodno da vjerujemo da nam
novi podaci i međunarodna in-
terdisciplinarna perspektiva
može pomoći da još bolje razu-
mijemo trenutno stanje kako
bismo uspostavili istinsku rod-
nu ravnopravnost. Važno je re-
ći da se bavimo pitanjem rod-
ne ravnopravnosti, a ne više
podzastupljenosti žena pa oni-
ma koji su zdvojni možemo
poručiti da će nam i pitanje
muške podzastupljenosti u ne-
kim domenama biti vrlo rele-
vantno za istraživanja. Što se
tiče činjenice da sam ja kao
rektorica voditeljica projekta, a
prorektorica Sanja Barić glavna
suradnica, treba dodati da smo
u svojstvu suradnica i suradni-
ka uključili i kolegice i kolege s
Pravnog, Filozofskog fakulteta
(Centra za ženske studije) te
Akademije primijenjenih um-
jetnosti. Međutim, istraži va n j e
bi primarno trebalo koristiti ci-
jelom Sveučilištu, a sa završet -
kom projekta 2021. godine na-
damo se biti i primjer dobre
prakse kako u smislu razumije-
vanja pitanja rodne ravnoprav-
nosti tako i donošenja te prim-
jene odgovarajućih politika ko-
jima se povećava pravednost,
kvaliteta akademskog života te
znanstvena inovativnost i pro-
duktivnost, pojašnjava Prijić
Sa m a r žija.

Identificirati prepreke

Prorektorica za studije i stu-
dente prof. dr. Sanja Barić isti-
če kako je projekt SPEAR iza-
bran među 30 projekata koji
su se javili na natječaj.

– Za financiranje su prihva-
ćena samo tri projekta, a mi
smo ušli među 10 posto naj-
boljih. Sudjelovali smo na sas-
tanku u danskom gradu
Odense u kojem je smješteno
s ve u č i l i šte koje vodi projekt i
posla ima puno, a započinje-
mo sa skeniranjem sveučilišne
svakodnevice radi identifika-
cije preostalih prepreka za os-
tvarenje rodne ravnopravnos-
ti. Tempo rada u naredne četi-
ri godine bit će intenzivan, a
predviđena je kontinuirana
razmjena znanja, iskustva, po-
dataka i dobrih praksi između
11 konzorcijskih partnera, za-
ključuje Barić.

Ingrid ŠESTAN KUČIĆ
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S
ve u č i l i šte u Rijeci zapo-
čelo je s provedbom
projekta »Podrška i
provedba planova za

rodnu ravnopravnost u aka-
demskoj zajednici i istraži-
vanjima« (Supporting and Im-
plementing Plans for gender
Equality in Academia and Re-
search – SPEAR), kojeg čini
konzorcij 11 partnera iz 9 eu-
ropskih zemalja, a vrijednost
tog četverogodišnjeg projekta
je 3 milijuna kuna. Projekt je
financiran sredstvima progra-
ma Europske unije Obzor
2020., strateškog prioriteta
»Znanost s društvom i za
dr uštvo«, a koordinira ga
Sve u č i l i šte južne Danske, dok
su partneri: Sveučilište u Up-
psali (Švedska), Tehničko
s ve u č i l i šte u Aachenu (Nje-
mačka), neprofitna organiza-
cija Europa Media Ltd. (Ma-
đarska), Istraživački institut
Joanneum Research (Austri-
ja), Sveučilište Jugozapad
»Neofit Rilski« (Bugarska),
Sve u č i l i šte »Paisii Hilendar-
ski« u Plovdivu (Bugarska),
Sve u č i l i šte u Vilniusu (Litva),
Sve u č i l i šte Vitolda Velikog
(Litva), Novo Sveučilište u Li-
sabonu (Portugal) te Sveuči-
lište u Rijeci (Hrvatska). Kon-
zorciju je pridružena i savjeto-
davna skupina ključnih dioni-
ka za rodnu ravnopravnost.

S obzirom da unatoč broj-
nim inicijativama diljem EU
kojima je cilj poboljšati rodnu
ravnopravnost u akademskoj
zajednici, izazovi i dalje posto-
je te je posebno uočeno da se
stručnjaci za rodnu ravno-
pravnost suočavaju s nedos-
tatkom poticajnih struktura,
kroz projekt SPEAR pokrenut
će se institucionalne promjene
u devet europskih znanstveno-
i s t ra živačkih institucija i to pu-
tem implementacije planova
za rodnu ravnopravnost (Gen-
der equality plans ili GEPs) i
GEAR alata Europskog institu-
ta za rodnu ravnopravnost.

Došlo do promjene

Navodeći kako je SPEAR s
jedne strane prirodni nastavak
institucijskih aktivnosti na te-
mu neravnopravne zastuplje-
nosti žena u znanosti rektorica
riječkog Sveučilišta prof. dr.
Sn j e žana Prijić Samaržija ističe
kako je možda neobično da je
upravo Rektorat Sveučilišta u
Rijeci partnerska institucija na
visoko kompetitivnom znan-
s t ve n o - i s t ra živačkom EU pro-
jektu unutar Obzora 2020.

– Naime, imala sam priliku
sudjelovati u prvim istraživanj -
ima zastupljenosti žena na
Sve u č i l i štu koje je inicirala
profesorica Ivanka Avelini Ho-
ljevac. Tada, prije više od 10
godina, utvrdili smo da na
Sve u č i l i štu postoji fenomen
koji se popularno naziva »sta-
kleni strop«, odnosno, da su
žene prisutne u sustavu, ali na-
preduju samo do određene
pozicije nakon čega kao da po-
stoji nevidljiva barijera. Broj
žena među redovitim profeso-
ricama ili voditeljicama pro-
jekta bio je znatno manji od

S DIPLOMOM BRODOGRADNJE TEHNIČKOG FAKULTETA ODMAH DO RADNOG MJESTA I SIGURNE EGZISTENCIJE

Kvalitetan kadar koji se

vrbuje još za vrijeme studija
Iz brodograđevnih tvrtki iz okruženja redovito nas kontaktiraju i raspituju se o studentima koji su pred

završetkom ili su završili studij. U evidenciji Zavoda za zapošljavanje u pravilu nema nezaposlenih

inženjera brodogradnje, kaže prof. dr. Jasna Prpić-Oršić, dekanica Tehničkog fakulteta Sveučilišta u Rijeci

Reljić: Na riječkom području

značajna projektantska

brodograđevna industrija

Činjenicu da se studij

brodogradnje i kadar koji

izlazi s tog studija ne

smije povezivati samo s

lokalnim brodogradilištima

potvrđuje i direktor Navis

Consulta Siniša Reljić koji

kaže da na širem riječkom

području postoji sada već

vrlo značajna

»projektantska

brodograđevna industrija«

u vidu niza tvrtki koje rade

na svjetskom tržištu koje

već godinama posluju

profitabilno održavajući dovoljno atraktivnu razinu plaća da

veći dio tehničkog i inženjerskog kadra radije bira zaposlenje

u takvim tvrtkama nego zaposlenje u inozemstvu.

– Potražnja za tehničkim kadrovima u tim tvrtkama i dalje

raste i u stanju je apsorbirati gotovo sav kadar koji završava

obrazovanje pa čak dolazi i do natjecanja između

poslodavaca za međusobnim preuzimanjem iskusnih

kadrova. Sve to je slika prilično nepoznata javnosti, ali jako

dobro poznata studentima na fakultetima posebno onima koji

su blizu završetka obrazovanja. Nadalje, ta industrija iako na

riječkom području broji možda već više od tisuću zaposlenih,

što je veličina jednog većeg brodogradilišta, ostaje

nezamijećena jer »ne stanuje« u jednoj velikoj zgradi ili

kompleksu kao što je to slučaj s brodogradilištem. No to ne

znači da je manje značajna a o ekonomskoj koristi društvu da

ne govorimo, jer to su gotovo stopostotni profitabilni

izvoznici, naglašava Reljić.

Dodaje da je za očekivati da će u nevolji koja je zadesila

Uljanik grupu upravo tvrtke iz ove industrije preuzeti jedan

dio kadra i time pridonijeti da projektantsko brodograđevno

znanje ostane u Hrvatskoj.

– Usprkos tmurnoj slici domaće brodogradnje obojenoj

krizom Uljanik grupe, ali i ranije krizom brodogradilišta

Kraljevica i Viktor Lenca, treba ipak znati da su to

individualne poslovne krize pojedinih tvrtki, da nemaju nužno

veze sa stanjem na tržištu i ne znače nužno prestanak te

djelatnosti, što se i pokazalo u slučaju Kraljevice i Lenca.

Brodogradnja kao industrijska grana kod nas i u svijetu ima

dokazani kontinuitet, a primjerice u segmentu putničkih

brodova u Europi nalazi se upravo u svom vrhuncu te se

stoga za slijedećih desetak godina očekuje stalna potražnja

za kapacitetima i kadrovima samo iz tog segmenta. Stoga bi

svatko tko želi imati visoke izglede atraktivnog zaposlenja s

mogućnošću rada u svjetskoj industriji, naravno ne samo

brodograđevnoj, bilo radeći iz Hrvatske ili u inozemstvu,

trebao odabrati tehničke studije, zaključuje Reljić.

UNIRI KRENUO S PROJEKTOM RODNE RAVNOPRAVNOSTI

Jedino sveučilište u regiji koje

je razbilo »stakleni strop«

Na riječkom sveučilištu više je žena članica Senata, što znači i

čelnica sastavnica. To je jedinstvena situacija ne samo u

Hrvatskoj, nego i šire. Vrlo je rijetka i u Europi. Vjerujem da smo i

zbog te činjenice zanimljivi partnerima na projektu, kaže

rektorica prof. dr. Snježana Prijić Samaržija
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Prof. dr. Roko Dejhalla i prof. dr. Jasna Prpić-Oršić
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Alenka JURIČIĆ BUKARICA

K
oliko i na što troše gos-
ti koji posjećuju Opa-
tijsku rivijeru te Rijeku
i riječki prsten, pitanje

je na koje je, uz ostalo, odgo-
vor dalo istraživanje prof. dr.
Dore Smolčić Jurdana i doc.
dr. Daniele Soldić Frleta s Fa-
kulteta za menadžment u tu-
rizmu i ugostiteljstvu u Opatiji
(FMTU) pod nazivom »Prom-
jene u obilježjima turističke
p o t ro šnje riječkih i opatijskih
turista«. Dijelovi ovog opsež-
nog istraživanja objavljeni su
kao izvorni znanstveni radovi
u časopisu Ekonomski pre-
gled, kao i u jednom od naj-
starijih i najuglednijih časopi-
sa koji već preko 70 godina
objavljuje radove iz područja
turizma – Tourism Review.

Naime, u okviru znanstve-
nog projekta »Identificiranje
ekonomskih i društvenih odre-
dnica turističke potrošnje u ci-
lju prevladavanja sezonalnosti
destinacije« (ZP UNIRI 3/15),
znanstveni tim FMTU-a pro-
veo je 2016. godine istraži va n j e
stavova i potrošnje turista na
području Opatijske rivijere i
Rijeke i riječkog prstena. Pre-
ma riječima prof. dr. Smolčić
Jurdana, radi se o svojevrsnom
p ro širenju i nastavku istraži-
vanja provedenog u 2014. u
okviru izrade doktorskog rada
docentice Soldić Frleta. Nje-
nim se istraživanjem iz 2014.
prikupilo 523 anketna upitnika
i ono je obuhvatilo stavove i
p o t ro šnju onih turista koji su
boravili u navedenim destina-
cijama od svibnja do kraja ko-
l ovoz a .

Značajne promjene

– Iako je turizam na ovom po-
dručju još uvijek sezonskog ka-
raktera, vidljivi su značajni po-
maci u kontekstu cjelogodišnjeg
turizma. Upravo smo iz tog ra-
zloga dvije godine nakon toga
odlučili istraživati stavove i po-

t ro šnju tijekom cijele godine ka-
ko bismo utvrdili postojanje
eventualnih razlika u sezoni i iz-
van nje. Navedeno istraži va n j e
je uključilo 1.249 ispitanika, od-
nosno turista u dobi od 18 ili više
godina koji su na području Rije-
ke i riječkog prstena te Opatijske
rivijere ostvarili najmanje jedno
noćenje. Naš je Fakultet u rani-
jem periodu provodio projekt
»Ocjena turističke ponude Kvar-
nera«, no zadnje je istraži va n j e
provedeno 2011. Institut za turi-
zam u Zagrebu provodi istraži-
vanja o potrošnji i stavovima tu-
rista pod nazivom TOMAS Ljeto,
no Institut objavljuje objedinje-
ne rezultate za priobalne župa -
nije iz kojih nije moguće iščitati
pojedinačne rezultate po grado-
vima ili općinama. Stoga su za
Rijeku i riječki prsten te Opatij-
sku rivijeru vrlo značajni ovi re-
centni rezultati istraživanja jer
su fokusirani isključivo na sta-

vove i potrošnju onih turista koji
borave upravo na ovom područ-
ju, istakla je Smolčić Jurdana.

Konkretno, prema istraži-
vanju TOMAS Ljeto iz 2014.,
unatoč povećanju prosječne tu-
rističke potrošnje na razini pri-
morskih županija, potrošnja tu-
rista na području Primorsko-go-
ranske županije bila ispod pros-
ječne potrošnje turista u Hrvat-
skoj. Rezultati ovog istraži va n j a
pokazali su da su u 2014. godini
turisti u hrvatskim priobalnim
županijama u prosjeku trošili 66
eura, dok su na području Pri-
morsko-goranske županije tro-
šili tek nešto više od 57 eura. No
na području Opatijske rivijere i
Rijeke i riječkog prstena situaci-
ja u pogledu visine prosječne
dnevne potrošnje nešto druga-
čija zbog specifične strukture
njihovih smještajnih kapaciteta
u kojima veliki udio otpada na
hotelski smještaj. Obzirom da su
dosadašnja istraživanja pokaza-
la kako gosti koji borave u hote-
lima troše u destinaciji više od
onih koji borave u drugim obli-
cima smještaja, turisti na ovom
području očekivano troše više u
odnosu na druge priobalne des-
tinacije, 84 eura po danu).

– Št ov i še, uspoređujući izoli-
rano Rijeku i riječki prsten te
Opatijsku rivijeru s rezultatima
TOMAS Ljeto 2017, našim se is-
t ra živanjem utvrdilo kako turis-
ti na ovom području troše više
od prosječne potrošnje turista u
svim priobalnim hrvatskim žu-
panijama s izuzetkom turista u
Dubrovačko-neretvanskoj žu-
paniji, koja očekivano odstupa
od ostalih priobalnih županija
kada je riječ o turističkoj potro-
šnji, kažu autorice istraži va n j a
o potrošnji opatijskih i riječkih

gostiju. Prosječna dnevna po-
t ro šnja ispitanika je u 2014. go-
dini iznosila 77,8 eura, dok je
2016. ona bila statistički značaj-
no viša te je dosegla 84,9 eura. U
obje godine najveći dio svojeg
turističkog budžeta ispitanici su
t ro šili na smještaj, potom na
hranu i piće te kupnju, što je u
skladu s rezultatima istraži va n j a
TOMAS Ljeto iz 2014. i 2017.

Autorice istraživanja ukazale
su kako je znakovito da se visina
prosječne dnevne potrošnje is-
pitanika statistički značajno
promijenila u šest od ukupno
sedam kategorija potrošnje. Ta-
ko je utvrđena statistički značaj-
na promjena u visini dnevne po-
t ro šnje na smještaj, zabavu i kul-
turu, sport, kupnju, izlete i druge
proizvode i usluge u destinaciji.
S druge strane, nije bilo značaj-
ne razlike u dnevnoj potrošnji na
hranu i piće. Ispitanici su 2014. u
prosjeku na hranu i piće trošili
16,6 eura, a 16,8 eura u 2016.

Sezonalnost

U 2014. ispitanici su na smješ-
taj u prosjeku trošili dnevno 29,9
eura, što je činilo 38,4 posto nj-
ihove ukupne dnevne potrošn j e,
a dvije godine kasnije na smještaj
se u prosjeku dnevno trošilo 48,1
eura, odnosno čak 65,7 posto
dnevne potrošnje ispitanika. Va-
žan je i podatak da je u 2016.
smanjena dnevna potrošnja na
zabavu i kulturu i to sa 7,4 eura
na 5,2 eura, odnosno 6,1 posto
ukupne dnevne potrošnje. U
2014. se, s druge strane, na zaba-
vu i kulturu trošilo 9,5 posto
dnevnog budžeta. Slična je situa-
cija i s potrošnjom na izlete koja
je drastično opala u 2016. godini
kada je činila samo 2,8 posto pro-
sječne dnevne potrošnje turista.

Na kupnju u destinaciji se u
2014. trošilo 10,4 eura, da bi taj
t ro šak bio smanjen na 8,9 eura,
izleti su s 6,3 eura pali na 2,5
eura, a primjerice trošak sporta
je sa smanjen sa 2,2 na 1,3 eu-
ra. Analiza strukture turističke
p o t ro šnje ukazuje na činjenicu
da je do povećanja ukupne
prosječne potrošnje u najvećoj
mjeri došlo upravo zbog zna-
čajno više potrošnje na smješ-
taj, dok se potrošnja u svim os-
talim kategorijama, osim hrane
i pića, značajno smanjila.
Ovakvi rezultati ukazuju na po-
trebu diverzificiranja i inovi-
ranja turističke ponude ovih
destinacija, posebice kada je ri-
ječ o proizvodima i uslugama
izvan smještajnih kapaciteta.
Isto tako, rezultati ukazuju na
to da oni koji su više puta pos-
jetili destinaciju imaju tenden-
ciju trošiti manje za razliku od
onih koji u destinaciji borave
prvi put. U skladu s s time, stra-
ni turisti troše više u destinaciji
u odnosu na domaće turiste.

Posebno je zanimljivo spo-
menuti kako rezultati ukazuju
da turisti na području Opatijske
rivijere i Rijeke i riječkog prste-
na ostvaruju najvišu prosječnu
dnevnu potrošnju u razdoblju
od lipnja do rujna (85 eura) dok
manje troše u ostalom dijelu
godine, 79 eura. S druge strane,
također je evidentno kako su
najzadovoljniji kada je riječ o
svim elementima turističke po-
nude upravo u ljetnim mjeseci-
ma, dok njihovo zadovoljstvo
opada u drugim dijelovima go-
dine što se može pripisati
manjoj ponudi sadržaja.

– Dakle, ukoliko se želi pove-
ćati turistička potrošnja, a time i
ekonomski učinci turizma, po-
trebno je daljnje unaprjeđenje
kvalitete svih elemenata turistič-
kog proizvoda. Istraživanja tu-
rističke potrošnje na razini desti-
nacije vrlo su važna jer su njihovi
rezultati korisni smislu razumi-
jevanja obrazaca ponašanja tu-
rista – p o t ro šača, što treba biti
smjernica za buduća ulaganja i
poduzetničke aktivnosti, te će u
konačnici pomoći povećanju
ekonomskih učinaka turizma.

U 2016. je

smanjena

dnevna
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zabavu i

kulturu sa
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dnevne

potrošnje),
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izlete (2,8
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na 1,3 eura
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ISTRAŽIVANJE KOLIKO I NA ŠTO TROŠE GOSTI U OPATIJI, RIJECI I RIJEČKOM PRSTENU

Turistička potrošnja na Kvarneru

raste, ali dominira smještaj
Do povećanja prosječne dnevne potrošnje, sa 77,8 eura u 2014. na 84,9 eura u 2016. godini,

u najvećoj je mjeri došlo zbog značajno više potrošnje na smještaj, dok se potrošnja u

svim ostalim kategorijama, osim hrane i pića, značajno smanjila, pokazuje istraživanje

prof. dr. Dore Smolčić Jurdana i doc. dr. Daniele Soldić Frleta s Fakulteta za

menadžment u turizmu i ugostiteljstvu u Opatiji

EPK kao

motiv

– Realno je za očekivati

da će i u godinama ispred

nas, s razvojem projekta

Rijeka 2020 – Europska

prijestolnica kulture, još

više porasti udio gostiju

koji će po prvi puta

posjetiti riječko i opatijsko

područje. Treba

napomenuti kako je trend

suvremenih turista da sve

više istražuju nove

destinacije. Stoga je za

očekivati kako će vrlo

često birati destinacije

koje još nisu posjetili, ne

zato što nisu zadovoljni

destinacijama u kojima su

već boravili već zato što

žele iskusiti nešto novo,

nešto što do tada još nisu

doživjeli, istakla je prof.

dr. Smolčić Jurdana.

Sadržaji u okviru EPK trebali bi dovesti do povećanja potrošnje turista
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